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Vstupní slovo: Ko 2,12
píseň: 614, 366, 579
čtení: 1Pt 2,(1)2-10 + J 3,3-4

Milí bratři a milé sestry,
dnešní neděle, první neděle po velikonocích, má latinské přízvisko 
Quasimodogeniti. Já si u toho názvu vždycky představím chudáka 
hrbatého Quasimoda z románu Zvoník u Matky Boží od Victora Huga.
V překladu to ale znamená „Jako nově narozené děti.“ A jde o citát 
biblického textu, kt. jsme právě četli.
Tento název odkazuje na starocírkevní tradici křtu. - Bývávalo zvykem, 
že lidé byli křtěni v noci z Bílé soboty na Velikonoční neděli. Mělo to 
velký symbolický význam - Spolu s Kristem starý hříšný člověk jakoby 
umřel a spolu s Kristem dostal v neděli vzkříšení nový život.
A právě až další neděli, tedy dnes, si křtěnci sundali bílé křestaní roucho
a byli „Jako nově narozené děti“. Quasimodogeniti.
Co ale znamená být „Jako nově narozené děti“? Kdybychom to chtěli 
vzít doslova, tak se dostaneme do podobné situace, jako Ježíšovi 
posluchači. I on říká: „Amen pravím vám, nenarodí-li se kdo znovu, 
nemůže spatřit království nebeské.“ A logická reakce je: „Ale jak se 
můžu narodit znova? Vždyť to je nesmysl.“
Autor epištoly Petrovy (stejně jako Ježíš) to pochopitelně nemyslel 
doslovně. Radši nám pěkně rozepsal, co tím myslí, co si pod tím 
představit.
Máme odhodit všechnu lež, přetvářku, zkrátka pokrytectví a také závist, 
obecně špatnost atd. A jako nově narozené děti máme toužit po 
nefalšovaném duchovním mléku.
Být jako nově narozené děti tedy znamená v podstatě začít znova, od 
nuly. Akorát tentokrát pořádně.
Samozřejmě, že se nemůžeme vrátit do těla matky a zapomenout celý 
svůj život. To bychom si ostatně moc nepomohli.
Asi však chápeme, co to znamená začít s něčím znovu, od začátku, od 
nuly. Třeba živnostník, kt. zkrachuje a musí začít zase od píky. Nebo - V

devadesátých letech spousta lidí restituovala pozemky a začínala 
hospodařit na poli úplně od nuly. A mohli bychom obdobně přemýšlet i 
o vztazích. I tam někdy dojde na nový začátek – ať už společně (třeba 
obnovením manželského slibu), anebo někdy i každý zvlášť.
Anebo někdy člověk potřebuje udělat radikální řez přímo ve svém 
životě. Zásadní změnu: „Takhle už to dál nejde.“ Uděláme tlustou čáru 
za minulostí a začneme znova.
Ale určitě taky znáte ze svého okolí lidi, kt. se sice snaží začít v něčem 
znovu, ale opakují pořád ty samé chyby.
Začít od nuly je totiž těžší než se zdá. Právěže se člověk musí poučit, 
aby to mělo vůbec nějaký smysl. Teprve pak je šance, že půjdeme jinak 
než dosud.
První křesťané často právě takto pohlíželi na svůj život a na příklon ke 
Kristu. Snažili se od základu změnit svůj život. Zbavit se všech vin a 
hříchů a tentokrát už to nezvorat. Avšak už z Bible je patrné, že se jim to
kolikrát moc nedařilo.
Snad i proto epištola Petrova nabízí stručný výčet, čím je třeba v životě 
křesťana začít: Odhoďte špatnost, lež, přetvářku… Jinak to fungovat 
nebude. A jako malé děti...
Ono to trochu vypadá, jako bychom se chtěli vrátit do dětské nevinnosti.
Něco na tom je. Někteří filosofové tvrdí, že narozené dítě je tabula rasa 
– prázdná tabule, nepopsaný list. A všechno špatné, co se v něm později 
objeví, do něj prý napíšeme my. Jen si všimněte, jak děti okoukávají 
vztahy a chování ve svém okolí. Dokonce jsem četl, že děti obézních 
rodičů, samy bývají obtloustlé – prostě proto, že to vidí doma.
Malé děti bývají neuvěřitelně přímé až prostořeké. Řekne, co si myslí. 
Neumí lhát a přetvařovat se. To se teprve od nás naučí. A snad je tedy i 
šance je to nenaučit.
Na druhou stranu i malé děti umějí být velice sebestředné a sobecké. A 
to se zase musí odnaučit.
Proto Bible nespoléhá jen na naši přirozenost, že nás povede správným 
směrem. Raději kromě toho, co máme odhodit, nabízí i to, co máme 
přijmout. Petrova epištola to popisuje krásně básnicky jako „nefalšované
duchovní mléko“ - Taková základní výživa.
Tak jako mateřské mléko obsahuje vše pro tělo, tak zde Petr myslí na to,



co potřebuje duše, aby správně rostla a vyvíjela se ke spasení. Nedá nám
však přesné složení duchovních vitamínů a minerálů, jen napoví, kde tu 
nejvhodnější duchovní stravu hledat. - U Krista. V Kristových slovech, v
evangeliích, v jeho utrpení i vyvýšení.
Na otázku, proč právě zde bychom měli hledat, pak odpoví: „Prtže jste 
už okusili, že Pán je dobrý.“
Nejen „já jsem poznal“, ale „vy přeci také“. Náboženství a duchovních 
tradic je spoustu, ale po nás se nechce, abychom se přimknuli k 
neznámému zdroji duchovní šťávy. To ne! Vždyť Bůh se nám v Kristu 
dal poznat, zjevil nám své milosrdenství a lásku. Ukázal se jako dobrý 
zdroj.
Zkrátka – Čtěte evangelium, tam to všechno je. Přesný návod na život 
nedostanete, ale je tam dostatek stravy pro duši, kt. vám pomůže 
duchovně růst a chápat a nakonec i žít lépe.
Například velikonoční události. V ukřižování a vzkříšení jsme poznali, 
že Ježíš je dobrý. Že se nejedná o podvodníka, manipulátora, zločince. 
Podívejte, co byl ochoten pro nás podstoupit – to je nejlepší průvodce 
novým počátkem.
A to i přesto, nebo možná právě proto, že Ježíš, křesťanství, Bůh, nepatří
mezi kdovíjak lákavé záležitosti. Ježíš byl lidmi zavržen a jeho 
následovníci na tom nemusí být o mnoho lépe. I to nám Petr připomene.
Toužit po duchovním mléku, po duchovní náplni života, však také 
znamená nedat na vnější zdání, ale zajímat se o hloubku, o pravdu, i 
kdyby byla nepříjemná.
Ježíš je zde popisován jako úhelný kámen. Něco jako základní kámen na
němž stojí celá stavba, od nějž se odměřují úhly. Nemusí být vzhledný, 
ale když chybí, celý barák se zpravidla zhroutí.
Od mléka a novorozenců se přesouváme do stavařské tématiky, ale 
smysl je týž - Budova našich životů, a také církve, potřebuje pořádný 
základ v duchovních věcech. Tak jako dítě potřebuje mateřské mléko.
Jsme tedy zváni k nápravě, k radikální změně života, k novému začátku,
pod Božím vedením. Ježíš to také popisuje slovem: „Obraťte se.“ 
Udělejte životní kotrmelec k správnému směru.
Někteří křesťané si na tom velice zakládají. Až tak, že člověk, kt. neví 
přesně, kdy se obrátil, kdy uvěřil, pro ně není správný křesťan.

Já si ten přesný moment nepamatuju, tak jako asi mnoho z nás. 
Nemyslím si však, že by to nějak zvlášť vadilo. Podstatnější se mi zdá 
právě ta ochota odhazovat zlou přítěž a začínat znovu. Snažit se poučit. 
Znovu se vracet na začátek. Prtže pořád děláme chyby, a tak znovu a 
znovu prosit o odpuštění, hledat stále znovu tu duchovní oporu a stravu.
Kdykoli je to potřeba. - To je nejlepší průprava, jak se stát vyvoleným 
lidem. A jak jím také zůstat.

MB, někdy je všechno tak pokažené a komplikované, že nezbývá než 
začít znova od začátku. Děkujeme tedy, že nám nabízíš milost vedoucí k 
novému začátku. Děkujeme, že smíme doufat v tvé odpuštění. A prosíme 
veď nás, ať vykročíme na tu správnou cestu. Amen.

ohlášky
- 13.4. biblická hodina pro dospělé v 18 hodin, stále jen online (https://
meet.jit.si/Biblickaopatovice)
- br. farář má 14-18.4. dovolenou, bude však na telefonu
- příští neděli tedy kázat nebude. Náhradního kazatele řešíme. 
Každopádně by bohoslužby byly jen video a text. Pokud nikoho 
neseženeme, tak můžete využít kterékoli starší bohoslužby nebo 
bohoslužby z některého jiného sboru (https://www.e-cirkev.cz/aktuality/
online-bohosluzby-audio-video-texty/)
- tento týden proběhla brigáda sester na přípravný úklid v kostele a 
bratří na opravu lavic. V obojím se ještě bude pokračovat tak, aby kostel
byl co nejdříve použitelný pro bohoslužby. Všem zúčastněným 
děkujeme.
- Oslavencům přejeme vše nejlepší, stálou Boží blízkost a požehnání.

Poslání: Mt 6,33
Požehnání: A pokoj Boží, převyšující všeliké lidské pomyšlení, budiž
se všemi námi


